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Thierry de l’Escaille – Secretar General ELO 

 ELO a elaborat un document de poziție privind Pactul Ecologic European, unde indică 2 

abordări prin care agricultura este privită: dezintensificarea agriculturii prin creșeterea 

suprafețelor cultivate în regim ecologic vs. Intensificarea sustenabilă a agriculturii prin 

folosirea noilor tehnologii de agricultură de precizie.  

 Pentru a justifica măsurile propuse în Pactul Ecologic European, precum și în cele două 

strategii publicate – Farm to Fork și Biodiversitate –, este nevoie de o analiză de impact 

pe care Comisia Europeană să o elaboreze.  

 Piața unică europeană trebuie protejată, iar fermierilor trebuie să le fie permis să 

investească așa cum doresc și unde doresc pe teritoriul statelor membre. 

 Pentru a putea cu adevărat aborda problema schimbărilor climatice și a pierderii 

biodiversității, este nevoie de un buget PAC consistent. 

 ELO se poziționează vehement împotriva plafonării plăților directe și consideră că 

Polictica Agricolă Comună nu trebuie să devină o formă de ajutor social. 

 Pentru a se produce o reînnoire generațională, este nevoie ca agricultura să fie un 

business atractiv pentru tineri. 

 ELO pledează pentru alocarea de fonduri substanțiale pentru cercetare și inovare în 

domeniul productivității agricole. În plus, până la găsirea unui substiuent eficient, solicită 

re-aprobarea folosirii glifosatului. 



 

 

 Este necesara o analiză de impact privind tratatul cu țările Mercosur. 

 Cele două strategii publicate, Farm to Fork si Biodiversitate, prevăd o dezintensificare 

sistematică și o trecere la practici agricole ecologice. ELO se întreabă dacă cetățenii 

europeni sunt gata și dispuși să plătească mai mult pentru această schimbare, precum și 

care sunt implicațiile în materie de comerț cu alte țări terțe. Care sunt condițiile de               

producție pe care produsele agroalimentare provenite din state non-UE vor trebui să le 

îndeplinească pentru a putea intra pe piața europeană? 

 Este fezabilă atingerea unui nivel net al emisiilor de CO2 în agricultură până în 2050? 

 

Ministrul german al Agriculturii – PRES DE 

 Președinția germană a Consiliului Uniunii Europene își propune să depășească criza Covid 

și să găsească soluții pentru sectorul agroalimentar. 

 Prioritățile președinției germane: avansarea regulamentului tranzitoriul al PAC (acord 

asupra perioadei de tranziției – 1 sau 2 ani); strategia Farm to Fork, măsuri de mediu 

comprehensive, bunăstarea animalelor, transformarea digitală a agriculturii, măsuri de 

politică alimentare (etichetare nutritivă extinsă și reducerea risiperi alimentare). 

 Discuțiile asupra Politicii Agricole Comune nu vor putea fi înaintate fără un acord asupra 

bugetului. Este nevoie de fonduri corespunzătoare pentru fermieri.  

 Germania salută publicare Pactului Ecologic European și a celor două strategii și consideră 

că trebuie continuat cu politici publice liberale în privința pieței. Consumatorii ar trebui 

să recompenseze munca depusă de fermieri. 

 Digitalizarea agriculturii va fi un subiect-cheie al Președinției germane a Consiliului, motiv 

pentru care a fost instituit un nou departament care să trateze această temă. 

 Privind seceta ce a afectat Europa Centrală și de Est, dacă al doilea pilar va beneficia de 

fondurile suplimentare prevăzute în noua propunere a Comisiei, atunci va putea fi 

finanțată construcția de sisteme de irigații. 

 Germania a cerut deja Comisiei Europene o analiză de impact privind cele două strategii 

publicate.  

 

Șeful departamentului pentru Conservarea Naturii și Natura Durabilă (Vorbitor din partea 

Ministerului de Mediu german) 

 În câteva zile Germania se pregătește să preia președinția Consiliului European în 

contextul mesei rotative. Va avea drept responsabilitate, pe lângă lucrurile curente, să 

ghideze Statele Membre din Uniunea Europeană în vederea strategiei de Biodiversitate, 

lucru care va implica mult efort. 



 

 

 Comisia Europeană a prezentat strategia Europeană a Biodiversității în ultimele 

săptămâni, împreună cu strategia „De la fermă la furculiță”. În contextul actualei 

pandemii, există o necesitate enormă de a proteja biodiversitatea. Germania consideră 

că această strategie are obiectivele ambițioase necesare și este îndeajuns de curajoasă 

pentru a fi îndeplinită. 

 Din păcate, nevoia pentru mai multe finanțări există, însă sursa de unde ar trebui să vină 

aceste fonduri este neclară. 

 Sănătatea ființelor umane este în strânsă conexiune cu bunăstarea naturii. Din această 

cauză intervențiile umane în ecosistem și în special, comerțul cu animale sălbatice și cu 

produsele acestora la scară alarmantă au condus, într-un final, la această pandemie în 

care ne aflăm în prezent.  

 Este nevoie să avem o viziune mai profundă asupra motivelor pentru care acest virus s-a 

putut răspândi și de ce ființele umane și animalele se apropie atât de aproape unele de 

celelalte. De asemenea, trebuie să discutăm pașii cum să prevenim astfel de evenimente 

și cum să obținem o natură mai sănătoasă și, în același timp, oameni mai sănătoși. 

 Ministerul German este un advocat al Pactului Ecologic European, iar din acest motiv sunt 

pregătiți să facă demersurile și acțiunile necesare în vederea progresării în ceea ce 

privește pactul menționat. 

 Strategia forestieră europeană: PresDE dorește sprijinirea dezvoltării unei noi strategii 

europene pentru pădure. Aceștia consideră că pădurea și sectorul acesteia sunt pe de o 

parte cele mai afectate de schimbările climatice și sunt, de asemenea, unele dintre cele 

mai bogate ecosisteme în ceea ce privește biodiversitatea.  

 Consideră că această nouă strategie europeană forestieră trebuie să fie puternic aliniată 

strategiei europene de biodiversitate, așa cum a fost subliniat și în Pactului Ecologic 

European. 

 De asemena, consideră că protecția pădurilor vechi și promovarea unei silviculturi mai 

apropiate de natură reprezintă o modalitate de a aduce ceva atât pentru protecția climei, 

cât și pentru protecția biodiversității. 

 

Opinia Statelor Membre despre contextul actual al pandemiei 

Bulgaria: Nu a existat vreo întărziere în ceea ce privește suportul național și european. A fost 

posibil în Bulgaria să fie angajați în sectorul agricol cei fără loc de muncă. Agricultura nu a fost 

atât de afectată, ca alte sectoare, deoarece fermierii au avut în continuare acces la terenurile lor 

și au avut în continuare posibilitatea să-și desfășoare activitatea.  

 



 

 

Franța: fermierii și-au făcut treaba, un lucru foarte important în vederea hrănirii societății. Ar 

putea exista o schimbare în felul în care sunt văzuți fermierii, pentru că până în acest moment au 

fost portretizați ca folosind prea multe pesticide și că poluează mult prea mult aerul.  

Germania: Guvernul a acționat destul de bine în această criză Covid19. Se resimte și în Germania 

o econimie instabilă.   

Irlanda: agricultura nu a fost atât de afectată de Covid19. În viitorul apropiat vom vedea foarte 

multe programe ‚verzi’ însă nu vor exista fondurile necesare pentru a le implementa.  

Italia: sectorul agricol a suferit multe modificări din cauza pandemiei actuale. Fructele proaspete, 

florile și vinderea vinurilor în restaurante au fost cele mai afectate sectoare. O oportinutate în 

ceea ce privește Covid19 este aceea de a descoperi avantajul de a trăi în mediul rural, însă avem 

nevoie de internet de mare viteză și de o tehnologie mai avansată în aceste zone. 

Lituania:  se așteaptă o scădere în economia țării cu 7%-10%. O reacție națională a Pactului 

Ecologic European și a strategiile acestuia, Lituania consideră aceste obiective invalide.  

Polonia: a fost afectată de virus, care a avut un impact negativ în toate sectoarele. Încearcă să 

comunice constant cu fermierii și cu organizațiile care îi reprezintă pentru a le afla problemele cu 

care se confruntă, mai ales pe timpul acestei pandemii. Polonezii sunt în favoarea Pactului 

Ecologic European, însă multe probleme vor apărea la detalii, spre exemplu: 25% acordat 

agriculturii ecologice, care este bun pentru fermele familiale. Însă cănd vine vorba de ferme de 

dimensiuni medii și mari, situația se schimbă. Agricultura ecologică presupune munca umană în 

principal. În concluzie este îndoielnic cum putem ajunge la această performanță. 

Portugalia: în contextul Covid, estimarea scăderii în economie pentru Portugalia este de 6,9%. În 

agricultură au avut probleme cu retailerii din supermarketuri în ceea ce privește prețurile. Există 

o schimbare a mentalității în ceea ce privește imagine fermierilor în scoietate, ceea ce reprezintă 

un lucru bun. De asemenea, există un număr mare de oameni care se întorc în zona rurală. Ceea 

ce reprezintă un avantaj. Turismul în mediul rural crește și el. Planurile Strategice sunt încă în 

desfășurare. Există problema că Agricultura și Mediul au fost divizate în guvern.   

România: pe lângă probleme similare cu celelalte State Membre, România se confruntă cu 

seceta, unde 1.3 milioane de hectare sunt afectate. Impactul Covid a fost unul de natură negativă 

și unul de natură pozitivă. Pentru a ne concentra pe cel pozitiv, fermierii au fost apreciați, iar 

mentalitatea oamenilor a fost schimbată. În al doilea rând, a fost un moment oportun pentru a 

întării parteneriatul cu Guvernul. Din prima zi a pandemiei, Clubul Fermierilor Români a sprijinit 

fermierii români cu ajutorul Guvernului. Planurile Naționale Strategice reprezintă o îngrijorare 

din cauza întârzierii Guvernului cu analiza SWOT.  

 



 

 

Spania: există o problemă cu creșterea prețurilor reprezentată de stilul de viață. Vorbim de o 

creștere de aproximativ 10% a prețurilor în supermarket, iar oamenii plătesc pentru că iși doresc 

să mănânce mai sănătos. Sectorul agricol a demonstrat că este capabil să susțină cererea mare 

pe care a avut-o în această perioadă. În momentul de față, Spania este la capacitatea de 30% de 

muncă, ceea ce reprezintă o problemă imensă din punct de vedere economic. 

Suedia: a avut strategia proprie în ceea ce privește Covid19, însă nu a fost foarte favorabilă. 

Singura țară care acceptă în momentul acesta oamenii care vin din Suedia este Germania. Nu 

sunt acceptați în Danemarca, Finlanda și Norvegia. Sectorul agricol este bine, oamenii stau acasă, 

mănâncă și beau mai mult, iar în timpul liber folosesc toate felurile de materiale forestiere pentru 

a-și contrui diverse în casă. 

Anglia: din păcate statisticile arată că cea mai afectată de această pandemie a fost Anglia. În 

analiza din Aprilie, s-a demonstrat o scădere dramatică în economie de 25% în GDP-ul țării. În 

sectorul agricol mulți dintre membrii nu au fost afectați. Există însă probleme în colectarea 

laptelui. Guvernul a venit cu o schemă de a plăti fiecare fermier de produse lactate cu 10.000 de 

lire. Acest lucru este inconsecvent. În contextul acestui virus, ieșirea Marii Britaniei din Uniunea 

Europeană nu reprezintă o prioritate pentru Guvernul englez, așadar nu există negocieri cu UE.  

 

 

 

 


